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Rada vysokých škol se postavila proti zavedení školného

22.9.2011 21:05    ČRo 1 - Radiožurnál, Zpráva   
Lucie HUSÁROVÁ, moderátorka
--------------------
Rada vysokých škol je proti zavedení školného. Akademici kritizují ministerstvo školství i kvůli chybějící analýze, která
by dopady školného hodnotila. Ptát se na to budu předsedy legislativní komise Rady vysokých škol Marka Hodulíka,
dobrý večer.
Marek HODULÍK, předseda legislativní komise Rady vysokých škol
--------------------
Dobrý večer.
Lucie HUSÁROVÁ, moderátorka
--------------------
Pane Hodulíku, proč tedy Rada vysokých škol to školné odmítá, jaké by to podle vás mělo dopady a jaké jsou ty vaše
argumenty?
Marek HODULÍK, předseda legislativní komise Rady vysokých škol
--------------------
De facto tyto argumenty byly zmíněny už v úvodu. Jedná se o to, že ministerstvo školství dlouhodobě neposkytlo
reprezentacím žádnou analýzu týkající se dopadů zavedení školného a jeho implementace zatím v tuto chvíli. Zahraniční
zkušenosti, které je možno pozorovat například ve Velké Británie nebo v některých spolkových zemích v Německu spíše
nasvědčují tomu, že školné nevede k tomu, že by vedlo ke kvalitě ve vysokém školství a k zlepšení, zlepšení stavu
vysokých škol. Vesměs to mělo spíše opačný efekt a to jediný, že došlo k další komercionalizaci školství a také k poklesu
veřejných zdrojů na financování vysokého školství.
Lucie HUSÁROVÁ, moderátorka
--------------------
Takže vy máte pochyby o tom, jak by ty peníze od studentů stát využil?
Marek HODULÍK, předseda legislativní komise Rady vysokých škol
--------------------
Zahraniční zkušenosti, které je možno pozorovat v těchto dalších zemích, vesměs hovoří spíše v tuto chvíli proti zavedení
školného. Jak říkám, je zde chybějící analýza. Vezmeme-li to každý odpovědný finančník, ať už v oblasti pojišťovnictví, v
oblasti bankovnictví a podobně, nejdříve provede analýzy dopadu, dopadu zavedení určitého poplatku a teprve následně
jej implementuje. Opačný postup je z našeho pohledu nezodpovědný.
Lucie HUSÁROVÁ, moderátorka
--------------------
Podle studentské komory právě i zkušenosti ze zahraničí údajně ukazují, že studenti navíc nebývají schopni ty půjčky
splácet. S tím vy také souhlasíte. Já jenom připomenu, že mluvíme o tom, že by maximálně studenti měli platit 10 tisíc
korun za semestr.
Marek HODULÍK, předseda legislativní komise Rady vysokých škol
--------------------
Tak výše školného, která je stanovena jako počáteční, není zde vlastně dána zatím přesná garance konečné výše.
Podíváme-li se opět do zahraničí, například do Velké Británie, došlo v posledních 10 letech k zvýšení školného devětkrát.
To znamená, devítisetprocentní nárůst oproti stavu před 10 lety. Stejně tak ve Spojených státech můžeme v tuto chvíli
sledovat, že právě problematika placení školného vede k zvyšování počtu osobních bankrotů. Nechceme tedy přispívat
k tomu, aby školné na vysokých školách vedlo k celkovému zadlužování společnosti a de facto tyto peníze stejně v
koncovce zaplatili daňoví poplatníci, případně těch osobních bankrotů.
Lucie HUSÁROVÁ, moderátorka
--------------------
Vy ale určitě víte, že se zároveň připravuje i zákon o finanční pomoci studentům. To by nepomohlo?
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Marek HODULÍK, předseda legislativní komise Rady vysokých škol
--------------------
Zákon o finanční pomoci studentů tak, jak je v tuto chvíli koncipován, ještě není dokončen. A současný stav nasvědčuje
spíše tomu, že se bude jednat pouze o přesun již vlastně poskytované podpory studentům do jiných forem. Tak jak je
chystán, je chystán jako fiskálně neutrální, to znamená, že státní pokladna nemá mít jakékoli další dodatečné náklady
spojené s finanční pomocí studentům. Za těchto okolností lze těžko předpokládat, že by studenti nebyli nově zatíženi
dalšími poplatky.
Lucie HUSÁROVÁ, moderátorka
--------------------
Říká Marek Hodulík z Rady vysokých škol. Děkujeme za rozhovor a na slyšenou.
Marek HODULÍK, předseda legislativní komise Rady vysokých škol
--------------------
Na slyšenou.
Lucie HUSÁROVÁ, moderátorka
--------------------
A kvůli stejnému tématu je u telefonu také náměstek ministra školství pro vysoké školy Ivan Wilhelm, dobrý večer i vám.
Ivan WILHELM, náměstek ministra školství pro vysoké školy
--------------------
Dobrý večer.
Lucie HUSÁROVÁ, moderátorka
--------------------
Pane profesore, co tedy říkáte vy na výtky Rady vysokých škol a jak si vykládáte ten jejich nesouhlas se zavedením
školného?
Ivan WILHELM, náměstek ministra školství pro vysoké školy
--------------------
Já teď nevím dost dobře, jestli náhodou nedošlo k trošku zmatení pojmů nebo k nějakýmu drobnému nedorozumění,
protože v tom usnesení se praví, že studentská komora a Rada vysokých škol nesouhlasí se zavedením školného
bez toho, že by byla vypracovaná podrobnější analytická zpráva o dopadech a účincích tedy těch opatření tak, jak se
předpokládají z toho věcného zákona.
Lucie HUSÁROVÁ, moderátorka
--------------------
Ano, oni si... ano, oni si stěžují, že nemají takovou analýzu k dispozici.
Ivan WILHELM, náměstek ministra školství pro vysoké školy
--------------------
Ano, ano, ano. Právě. A čili jaksi já to nechápu tak, že by se zásadně stavěli proti školnému, ale nechtěj o tom jednat
bez takovéto zprávy. Čili když ta zpráva bude, pojďme tedy pak o tom jednat. K té zprávě bych řekl jenom tolik, já jsem je
na to taky upozornil, že již je zadaná. Je vybraná firma, má, ta firma má podepsanou zakázku na takovou zprávu. První
výsledky předběžné právě, co se bude týkat otázky dopadů školného, ta agentura, která to, to je zahraniční agentura,
která to připravuje, připraví, myslím, že do 4. října. Pak bude zase další etapa toho sběru dat a vyhodnocení těch dopadů
a někdy, mám dojem, že do konce října, bude taková zpráva, má být tedy vypracovaná.
Lucie HUSÁROVÁ, moderátorka
--------------------
Nicméně předseda legislativní komise té Rady vysokých škol Marek Hodulík nám tady před chvílí řekl, že vlastně už
jsou dnes k dispozici argumenty, že v zahraničí se to školné na vysokých školách neosvědčilo a že se studenti dostávají
do platební neschopnosti a že to stejné hrozí i u nás.
Ivan WILHELM, náměstek ministra školství pro vysoké školy
--------------------
No, já zase nevím, jak se dá předvídat, co u nás bude za, nevím, 5, 7, neřkuli 20 let. Takže jako dobře, ano, to jsou
věci, o kterých se dá samozřejmě diskutovat.
Lucie HUSÁROVÁ, moderátorka
--------------------
Podle Rady vysokých škol taky není nikde garantováno, že ta maximální výše školného bude těch, oněch 10 tisíc korun
za semestr. A obavy z toho, že ty poplatky porostou. Lze tu částku v tuhle chvíli nějak garantovat?
Ivan WILHELM, náměstek ministra školství pro vysoké školy
--------------------
Já se obávám, že to je oprávněná námitka, že dá se teď nebo předpokládáme, že v zákoně by bylo staveno, že by
ta částka neměla překročit 10 tisíc korun. Ale zákony jsou zase konstruovány tak, že jakmile se parlament se usnese
jinak, tak ten zákon může změnit.
Lucie HUSÁROVÁ, moderátorka
--------------------
Čili je to možné, že by to školné pak časem třeba vzrostlo o nějaké poplatky a že by i to samo školné vlastně se mohlo
zvednout.
Ivan WILHELM, náměstek ministra školství pro vysoké školy
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--------------------
Tak je to všechno otázkou, že jo, protože nikdo neví, jaká bude inflace. Nikdo neví, jak vůbec se budou pohybovat ceny,
jaká bude hodnota koruny a tak dále a tak dále.
Lucie HUSÁROVÁ, moderátorka
--------------------
Můžu se ještě zeptat, pane profesore, s jakým termínem zavedení, případného zavedení toho školného na vysokých
školách vy teď vlastně operujete. Mluvilo se o roku 2013, teď se zase spekuluje, že by se to ještě o rok mohlo posouvat.
Ivan WILHELM, náměstek ministra školství pro vysoké školy
--------------------
Když se podíváte do programového prohlášení vlády České republiky, což zatím je dokument, který je jaksi pravomocný,
abych tak řekl, tak tam je uvedeno, že se předpokládá, že v roce 2012 bude schválen zákon o finanční podpoře
studentům. A že rok poté, alespoň rok poté, až se uvidí, jak ten zákon o finanční podpoře funguje, bude zavedeno školné.
Lucie HUSÁROVÁ, moderátorka
--------------------
Náměstek ministra školství pro vysoké školy, profesor Ivan Wilhelm. I vám děkujeme za váš čas a za rozhovor a pěkný
večer.
Ivan WILHELM, náměstek ministra školství pro vysoké školy


